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CUM SPORIM NICOLAE CEAUȘESCU

.CARATELE" METALULUI

SĂ APELAM
LA FONTA

Cuvintare la Consfătuirea consacrată activității de proiectare

TUNIS 2. — Trimișii speciali Agerpres, N. Puicea și Nicolae N. Lupu transmit : Joi la amiază, președintele Consiliului de Stat al Republicii Socialiste România, Chivu Stoica, și soția, împreună cu persoanele oficiale care il însoțesc, au sosit la Tunis.Aeroportul Tunis-Cartagina a îmbrăcat haine de sărbătoare. Pe aeroport sînt arborate drapelele de stat ale României și Tunisiei, pe frontispiciul aerogării se află portretele celor doi președinți.La ora 13, ora locală, avionul special aterizează pe aeroport. în întîmpinarea oaspeților români pe aeroport se află președintele Habib Bur- ghiba și soția, Bahi Ladgham. secretar de stat la președinție, dr. Sadok Mokaddem, președintele Adunării Naționale, Habib Burghiba-junior. ministrul afacerilor externe. Ahmed Mestiri, ministrul apără-

ril naționale, și alți înalți demnitari al Tunisiei, precum și Mahmoud Maamouri. ambasadorul Tunisiei la București.Erau, de asemenea, de față Ioan Georgescu, ambasadorul Republicii Socialiste România la Tunis, și membri ai ambasadei.Președintele Burghiba urează un călduros bun-venit președintelui Consiliului de Stat al României, Chivu Stoica. în cinstea înaltului oaspete român sînt trase 21 salve de artilerie. Fanfara gărzii militare de onoare, aliniată pe aeroport intonează Imnurile de stat ale Republicii Socialiste România și Republicii Tunisia. Cei doi președinți trec în revistă garda de onoare. Oaspeților români le sînt oferite buchete de flori.Președintele Burghiba pre-
(Continuare In pag. a IV-a)

in domeniul construcțiilor Vedere exterioară parțială

CADRAN

cu GRAFIT
— In ziarul nostru au 

fost publicate o serie de 
opinii privind posibili
tățile și căile de urmat 
pe linia indicațiilor Ple
narei C.C. al P.C.R. din 
21—23 decembrie 1966 
privind valorificarea su
perioară a metalului. Am 
dori să vă spuneți cu- 
vintul in legătură cu as
pectele pe care le socotiți 
absolut necesare rezolvă
rii problemei in indu
stria constructoare de 
mașini.

— Procesul folosirii cu efi
ciență maximă a metalului în 
industria constructoare de ma
șini trebuie să Înceapă în... 
industria siderurgică. In primul rînd. lamlnorlștii să respecte cu strictețe profilele și dimensiunile cerute de beneficiar, deoarece se observă, cel puțin la Uzina „Steagul roșu", sosirea unor laminate ale căror dimensiuni sînt departe de ceea ce se solicită. Unele bare sînt prea lungi, altele prea scurte, fapt care duce la pierderea unei imense cantități de metal. Cum ? Lingă mașini cresc văzînd cu ochii grămezile de capete de bare sau alte resturi metalice, care, in final, trebuie să facă cale întoarsă spre topitorii. Trebuie 
să se pună la punct livrarea 
laminatelor la dimensiuni fixe 
și multiple, la toleranțe cit 
mai aproape de valoarea mi
nimă. Paralel, trebuie grăbită 
modernizarea mijloacelor de 
control în siderurgie. Aceasta pentru că livrează încă laminate cu fisuri ascunse care

cu tovarășul inginer

TRANDAFIRESCUILIE
Erou al Muncii Socialistescapă controlului de suprafață și ajung la noi gata... rebutate.Desigur, cînd vorbim despre căile valorificării superioare a metalului trebuie să avem neapărat în vedere fatptul că problema este de ordin strici științific. Ea face parte din a- cele sarcini ale cadrelor noastre tehnico-inginerești care cer, în primul rînd, multă foarte multă gîndire inginerească, studii și cercetări perseverente, răbdare și curaj, în acest sens, indicațiile Plenarei C.C. al P.C.R., sînt clare. 

Fiecare piesă trebuie readusă 
pe masa proiectantului, supusă 
unui examen exigent și plin 
de răspundere, apoi reproiec- 
tată la nivelul progresului teh
nic actual.Dar soluțiile nu apar din în-

tîmplare, ci pe fondul unei preocupări tenace a tuturor inginerilor, tehnicienilor, maiștrilor și muncitorilor cu înaltă calificare. La noi se cam obișnuiește ca această sarcină să fie lăsată în întregime pe umerii lucrărilor din compartimentul de concepție, în timp 
ce zeci de alți ingineri se o- 
cupă cu probleme de dispece
rat, de soriptologie, îndepli
nind atribuțiuni ale unor ca
dre cu studii medii. Din păcate, cel mai adesea această soartă o au inginerii tineri. 
Este cazul să contăm mai mult 
pe temeinica lor pregătire, 
trebuind să mergem pe prin
cipiul ca fiecare inginer să 
devină Ia locul său de muncă, 
un cercetător neobosit, un 
perseverent căutător și pro- 
motoi al tehnologiei avan
sata, moderne, un om al crea
ției în specialitatea sa. Dacă numai jumătate dintre inginerii de la uzina „Steagul roșu" ar lua în studiu o problemă a producției curente și ar aduce o singură îmbunătățire tehnologică valoroasă într-un an și tot s-ar realiza la economii, valori de milioanelor.M-am referit, mai necesitatea intensificării amplificării cercetărilor științifice în industria constructoare de mașini, deoarece con-

capitolul ordinulmult H
•i

LAL ROMULUS 
corespondentul 

„Scinteii tineretului" 
pentru regiunea Brașov

(Continuare In pag. a III-a)

AZI LA ORA 18, ÎN SALA CONSERVATO-

RULUI CIPRIAN PORUMBESCU,

STRADA ȘTIRBEI VODĂ NR. 33

(Fabrica de— 27 ianuarie 1967 —
chimic-Craiovabinatului

De la Ministerul

pînă la la insti- superior

amoniac) a Corn-

TELEGRAMA
Tovarășului NICOLAE CEAUȘESCU 

secretar general al Comitetului Central 
al Partidului Comunist Român

Tovarășului CHIVU STOICA 
președintele Consiliului de Stat 

al Republicii Socialiste România

nvătămîntului•>Ministerul îhvățămîntului aduce la cunoștința celor interesați că între 10 și 25 martie 1967 va avea Ioc admiterea la doctorat, pentru anul universitar 1966—1967.înscrierile se fac data de 1 martie a.e. tuția de învățămînt sau la institutul de cercetare al Academiei Republicii Socialiste România care are dreptul de a pregăti doctoranzi în specialitatea solicitată.Pentru orice informații, privind condițiile de admitere, specialitățile la care se organizează doctoratul, disciplina de admitere la fiecare specialitate, tematica disciplinei, data admiterii, persoanele interesate se pot adresa secretariatului instituției respective.

In siderurgie, in construcția de 
mașini, pe șantiere — metalul 
poate fi mai bine valorificat. A- 
ceasta este și hotărlrea colecti
vului Uzinei metalurgice Iași

Foto: AGERPRES

»

Tovarășului ION GHEORGHE MAURER 
președintele Consiliului de Miniștri 

al Republicii Socialiste RomâniaDragi tovarăși,în numele Comitetului Central ai Partidului Popular Revoluționar Mongol, Prezidiului Marelui Hural Popular, Consiliului de Miniștri al Republicii Populare Mongole și întregului popor mongol vă transmitem dumneavoastră și prin dumneavoastră Comitetului Central al Partidului Comunist Român, Consiliului de Stat, Consiliului de Miniștri ale Republicii Socialiste România și, de asemenea, întregului popor român, mulțumiri cordiale pentru ajutorul frățesc acordat în vederea lichidării urmărilor inundațiilor care au avut loc în luna iulie 1966.Constituind o vie expresie a internaționalismului socialist, a prieteniei mereu crescînde și a strînsei colaborări dintre țările noastre, ajutorul poporului român își va atinge fără îndoială țelul nobil pentru care a fost acordat.Din toată inima vă dorim dumneavoastră, și prin dumneavoastră poporului frate român, noi succese remarcabile în construcția socialistă în țara sa, în Și securității popoarelor.
J. ȚEDENBAL prim-secretar al C.C. al P.P.R.M., președintele Consiliului de Miniștri al Republicii Populare Mongole

lupta pentru asigurarea păcii
J. SAMBU președintele Prezidiului Marelui Hural Popular al Republicii Populare Mongole

Lauda
nema
surata

St( tn firea lucrurilor ca 
de la o zi la alta, lauda și 
laudele la adresa oamenilor 
sau a faptelor lor, să (ie 
mal des Invocate. Slnt de
sigur, răsplata unei secven
țe deja parcurse pe drumul 
perfectibilităjtl. Dar despre 
lauda șl laudele care nu 
sting lumina ochiului, veș
nic critic șl doritor de mal 
bine, este vorba. Căci, alt
fel pe de o parte „lauda de 
sine nu mlroase-a bine", pe 
de altă parte, lauda nemă
surată a altora, măgulește 
umilind orgoliul. S-a scris 
o Întreagă literatură con
vingătoare despre capotări-

V. ARACHELIAN

(Continuare 
tn pag. a III-a)

Depozitarul
îngrășămintelor — timpul

Ziua bună
se... pregătește
de dimineață

La Foltești, în raionul Galați, atelajele nu sînt în re- paos. între cîmp și sediul cooperativei agricole, este un du-te vino permanent. Grupuri de sănii ori de căruțe încărcate cu îngrășăminte organice iau drumul solelor de pe care s-a prevăzut ca anul acesta să se obțină producții mai mari de porumb ori sfeclă, de floa- rea-soarelui ori de legume.Printre cei antrenați în

SERILE
DESPRE

DRAGOSTE Șl

ÎNDRĂGOSTIȚI

cu ____........ „ . . .
rerile lor și ale altor tineri, care vor fi reproduse in cadrul serii, veți asculta opiniile

microfonul și aparatul de fotografiat pe stradă, in parcuri etc. Despre pă-

„SCINTEII MARGARETA PISLARU 
ți orchestra SINCRON

TINERETULUI"

Acad. GR. MOISIL Actrifel 
CRISTINA TACOI

Conf. naiv. dr. 
URSULA ȘCHIOPU buchet de melodii de dragoste.

această muncă sînt multi tineri, care înfăptuiesc astfel un angajament luat de organizația U.T.C. : transportarea în cîmp a unei cantități de gunoi de grajd mai mare cu 1 000 de tone față de prevederi. Acțiunea au început-o încă din octombrie. Atunci nu cu intensitatea de acum, pentru că cea mai mare parte din atelaje era o- cupată cu transportul recoltei, al furajelor. Pe măsura eliberării lor de la treburile campaniei, căruțele au fost tot mai mult îndreptate către platformele de îngrășăminte. Peste 3 000 tone din prețiosul tonic al ogoairelor sînt acum depozitate în platforme, pe cîmp. Angajamentul a fost îndeplinit, acțiunea continuă.„Anul trecut —• ne spunea tovarășa Silvia Horoi, secretară a comitetului U.T.C. din cooperativa agricolă — am obținut o producție medie la hectar de peste 2 800 kilograme de grîu și mai mult de 3 800 kilograme de porumb boabe. Pe solele fertilizate însă, am realizat recolte mult mai mari — 8 400 kg de porumb la hectar".Foltești — un caz aparte ? Nu ! în regiune, dar mai ales în raionul Galați, întîlnim multe exemple de acest fel. La cooperativele agricolei din comunele Tudor Vladimirescu, Liești, Stoicani, Pechea, la fermele de animale e curat ca
(Continuare In pag. a III-a)
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AZI ARTICOLE • ÎNSEMNĂRI • ANCHETE

PRO și CONTRA
Din nou despre deitinația creației plastice:

PUBLIC AMATOR 
DE ARTĂ EXISTĂ.

SĂ ȚINEM
DE EL

Așa cum am anunțat, continuăm astăzi se
ria interviurilor pe tema destinației operei de 
artă plastică, începute în numerele ziarului 
nostru din 19 și 26 ianuarie.

• Alte 4 săli care 

pot fi folosite 

imediat

• Sălile de expo

ziție trebuie să 

fie numai in „cen

tru" ?Red. : — Tema princi
pală a discuției noastre, 
pentru care l-am so
licitat pe tovarășul 
I. G. BORCA, vice

președinte al S.P.O.B., o reprezintă, după cum a 
rezultat și din anchetele 
anterioare, posibilitatea 
pe care artiștii plastici 
o au de a se întîlni cu publicul larg.

I. G. B. : Am citit 
opiniile exprimate cu 
multă atenție și, de la 
început, aș vrea să spun 
că în principiu susținem 
întru totul cerințele 
U.A.P. ți ale Fondului 
Plastic privind necesita
tea unor măsuri care să 
permită extinderea spa
țiilor de expunere pen
tru artiștii plastici. Fi
indcă sîntem invățați să 
lucrăm gospodărește să discutăm, deci, lucrurile 
în amănunt.

Mai întîi să lămurim 
problema numărului de 
săli de expoziție. Ci
frele la care se referă 
unii tovarăși sînt reale. 
Iată, pe scurt, ce s-a în
tâmplat cu sălile : 4 au 
fost bombardate în 
timpul războiului (sălile 
„Ileana", „Palatul Arte
lor", „Palatul funcționa
rilor publici”, „Mozart"), 
2 au fost demolate da
torită deteriorării clădi
rilor („Căminul Artei", 
„Orfeu") una a ars 
(„Parcul Libertății"), 
una a fost transformată 
în magazinul „Gospodi
na", 2 funcționează 
(fosta „Universul", ce
dată artiștilor fotografi, ți „Dalles"). Alături de 
acestea au mai fost des
chise alte două săli noi (în str. Onești ți Bd. 
Magheru).Red. : — Sigur, aici nu este vorba de justifi
cări în primul rînd. 
Dumneavoastră înșivă 
spuneați că spațiul de 
expoziție este, la ora 
aceasta, insuficient.

I. G. B. : — Tocmai 
de aceea ne-arn pregă
tit să dăm un răspuns 
care să ne îndemne a 
discuta foarte realist lucrurile ți să putem lua unele măsuri eficiente. Să revenim, deci, la restul sălilor existente cu ani în urmă, care 
de fapt există ți azi, dar 
au altă destinație deși 
sînt foarte importante. 
Este vorba, de pildă, de celebra rotondă a Athe- 
neului, în care se orga
nizau expoziții vestite 
(Grigorescu, Luchian 
etc., etc. aici se întîl- neau cu publicul) ți la care nu știm din ce mo
tive Comitetul de Stat 
pentru Cultură și Artă a renunțat s-o foloseas
că. Aici pot intra, cînd 
este vorba de expoziții 
personale mai mici, 
chiar 4—5 pictori deo
dată. Altă sală cunoscu
tă era reprezentată de 
holul fostei Camere de 
Comerț (azi Biblioteca 
centrală de stat). De ce 
n-o folosește C.S.C.A.- 
ul ? Doar ii aparține.

Se folosea, de ase
menea, cu foarte mult 
succes holul Biblio
tecii Centrale univer
sitare, clădire aflată 
tot în custodia C.S.C.A., 
așezată foarte central. 
De ce s-a renunțat ? In
suficient folosită (poate 
doar în ocazii excepțio
nale) este sala Institu
tului de arhitectură, tot 
cu așezare foarte bună, 
în centrul orașului. Cit 
despre fostele Galerii 
Krețulescu, ele aparțin ți azi C.S.C.A., care le-a transformat în librărie și anticariat.Red. : — Intr-adevăr, 
iată cel puțin 4 localuri 
care pot găzdui imediat 
săli de expoziții, dind 
astfel posibilitatea ca 
alți 12—14 artiști să se 
întîlnească lunar cu pu
blicul bucureștean. Sub
scriind părerii dv. ră
mâne să lămurim o altă 
problemă: aceea a re
fuzului pe care' îl primește Fondul Plastic 
atunci cînd este vorba 
de repartizarea unor 
spații pe care le solici
tă. S-a citat cazul 
„poștei" din apropierea 
agenției „Air France"...

I. G. B. : Am fost per
sonal. după apariția ar
ticolului, să văd sala 
din nou și după părerea 
mea este posibil să se 
discute transferarea ei 
ca sală de expoziție. 
Numai că întotdeauna 
tovarășii de la Fondul 
Plastic fac apel pentru 
rezolvarea problemelor 
de spațiu la S.P.O.B. 
Or, această sală apar
ține Ministerului Poște
lor ți Telecomunicații
lor. Se bate, deci, greșit, 
la o altă ușă decît tre
buie și de unde nu poa
te veni un răspuns. Așa 
se întâmplă și cu spa
țiile care aparțin co
merțului său UCECOM- ului. Trebuie discutat cu conducerile acestor 
unități, la nivelul cel 
mai înalt, și nu cu noi.

Tot în legătură cu 
spațiul pentru expoziții 
aț vrea să spun că sînt de acord cu propunerea 
făcută de ziar pentru 
mai buna utilizare a să
lilor din parcuri. Se 
pare, însă că există o 
părere aproape pre
concepută a unor tova
răși din conducerea 
U.A.P., care socotesc
ineficiente sălile care 
nu sînt așezate pe Bd. 
Magheru. Așa cum se 
scria în articol, o bună 
reclamă poate asigura 
un succes remarcabil, 
dar trebuie să se simtă 
mai vie intervenția Fon
dului Plastic. Aș adăuga 
la aceasta faptul că 
Sfatul popular este gata 
să ajute U.A.P. în crea
rea de noi spații în 
parcuri, cum sînt „Li
bertății" (pe locul ex
poziției care a ars), „23 
August", „Bălcescu" etc., 
unele în care avem tea
tre de vară, cinemato
grafe și unde cetățeanul 
vine în mod obișnuit. 
Există azi multe mate
riale ușoare, frumoase, 
ieftine cu care se pot 
construi pavilioane lu- ; 
minoase, adecvate săli
lor de expoziție. Este în 
discuție și propunerea 
făcută de Uniunea Ar
tiștilor Plastici, pentru 
care ne-au și comunicat fondurile pe care le au 
la dispoziție în acest 
scop, de a se repartiza 
pentru artiștii plastici 
spațiul de la parterul 
unei clădiri, ce se con
struiește în partea cen
trală a orașului ți care 
sperăm să se realizeze 
în curînd, dar repe
tăm, mult mai ușor 
am putea ajuta U.A.P. 
în noile cartiere, unde 
se construiește mult și

unde, cu contribuția fi
nanciară a Fondului 
Plastic, am putea reali
za asemenea săli la par
terul unor blocuri.

• „Am cheltuit

banii, dar cu

multă stringere

de inima !‘*

Tovarășei RADA MO
CANII, vicepreședintă a 
Sfatului popular al re
giunii București, i-am 
pus întrebarea dacă 
fondurile (100 000 lei) 
repartizate pentru achi
ziționarea de lucrări de 
artă plastică în 1966 au 
fost sau nu cheltuite (fu
sesem informați pe ton 
dojenitor la C.S.C.A. că 
au „rămas" 15 000 lei).

R. M. Pînă la urmă 
i-am cheltuit, ne-au mai 
rămas doar cîțiva lei. 
Cu părere de rău însă 
i-am cheltuit IRed. : — De ce ?R. M. : — Sînt banii 
statului, poți să-i arunci 
la întâmplare acceptând 
orice ți se vîră sub pri
viri ? Unii artiști plas
tici pretind să achizi
ționezi „orice" și mai 
ales, se supără cînd nu 
le iei în considerație 
exercițiile și experi
mentele lor. Să mă 
ierte acești tovarăși, dar 
eu nu pot azvîrlii 100 000 
lei pe lucruri care nu 
știu dacă au să dureze nici cîțiva ani. Am mai 
făcut greșeala aceasta și trebuie să tragem învă
țăminte.Red. : — în general ce 
destinație au lucrările 
achiziționate de dv. ?R. M. : — Sfaturi
populare, case de cultu
ri, instituții. Or, dum
neavoastră știți, publi
cul nostru este un pu
blic decent. Nu mă pot 
apuca să fac circ din- tr-o instituție numai 
fiindcă așa „vede" lu
mea nu știu care pictor. 
Or, pentru unii, publi
cul parcă nici nu există. 
Odată, fiind într-o .ex
poziție, împreună cu alți 
tovarăși, și căutând niște 
tablouri l-am întrebat 
pe autorul celor ce ve
deam : „dumneavoastră 
v-ați decora casa ou fi
gurile acestea ofticoa- 
se ?“ — „Bine, dar eu 
nu lucrez pentru casă, 
eu lucrez pentru insti
tuții", a răspuns dînsul. 
Dar instituțiile ce sînt" Panou unde se expun exerciții coloristice ? îl 
invităm pe un asemenea 
artist. îi plătim și dru
mul ți cazarea, să-și ex
pună niște tablouri cu 
figuri diforme cîteva 
zile la un sfat popular, 
într-o comună. Da*r să 
stea lingă ele, să facă 
față părerilor oamenilor, 
să înțeleagă și el că publicul există și trebuie să ținem seama de el.
Untenfiile Mini

sterului Invăță- 

mintului sînt 

bune.

Dar rezultatele, 

practic ?

— în cadrul anchetei s-au făcut, i-am spus tovarășului EUGEN BLI- DEANU, director general în Ministerul în- vățămîntului, numeroa-

FOTOGRAFIATUL

PLANETĂ
CU VRĂBII

da Ion CringuleanuExistă in București, lîngă Universitate, un monument viu și unic în toată țara, un monument care odată cu trecerea iernii dispare Mii și mii de oameni stau în fața lui minute în șir și se minunează, iar marile sensibilități se tulbură de-a binelea... Monumentul acesta fantastic se compune dintr-o mică alee de arbori miraculoși ; cît e ziua de mare sînt niște morți pustii, și odată cu lăsarea înserării devin niște vietăți, cu sute de mii de inimi, care sună aproape absurd, metalic, amețitor ; în București, lîngă Universitate, seara începe să se răsfrîngă spre lume monumentul cu vrăbii. E o adevărată exagerare, o minune lirică și unică a naturii; peste două sute de mii de vrăbii țipă cîte două ceasuri în ramurile copacilor fermecați, pînă cînd cad subit în somn. Oînd vrăbiile țipă, nimeni nu poate fi auzit dacă vorbește. Bucurește- nii stau și se uijă, se miră, se extaziază în fața vrăbiilor cu o inocență și o naivitate atît de mări că dau impresia că-s pentru prima dată veniți în Capitală. L-am surprins pe un regizor tehnic de teatru cum imprima la magnetofon spectacolul cosmic al vrăbiilor. Ceea ce frapează la aceste grozave păsări este ignoranța cu care tratează lumea din jur. Sînt de-a dreptul nepăsă- toare și se vede bine cum își construiesc, își trăiesc o adevărată viață „spirituală" a lor, cu o putere de sfidare nemaipomenită. Pur și simplu ne tratează cu indiferență ! Au un spirit de libertate și o atît de mare încredere în noră. Echilibrul vieții tor eroice vietăți este, cel al oamenilor carePămînt ; o glumă îi trebuie Universului și totul s-a prăbușit în haos ! Dar nu ! Nu se fac asemenea glune. Și vrăbiile parcă știu acest lucru. Planeta lor e la un stat de om deasupra noastră și e unică în București și cînd va veni primăvara ea va dispare, căci vrăbiile abia în iarna următoare o vor răsări, o vor înființa din nou. Flecare copac lîngă Universitate e o planetă cu vrăbii, e o minune a iernii, a Bucureștiului, unică și miraculoasă...

oameni îneît îi ig- lor, destinul aces- cred, echivalent cu trăiesc pe planeta

SUMAR
ANCHETE Șl INTERVIURI ÎN REVISTE

IN1ER/IS !
Cît de bine intenționat ai fi, 

cît al încerca să-l îndupleci pe 
administratorul Gheorghe Cea- 
praga de la bazinul „Tinere
tului" din Galați cu argumen
te din cele mai convingătoare, 
n-ai să izbutești: în hala ba
zinului acoperit este strict in
terzis să intri cu aparat foto- 
frafic, blitz sau alte aicesorii. 
Ca să te pună la „respect", îți 
prezintă un regulament bătut 
la mașină, pe capitole, para
grafe, aliniate care specifică 
laconic interdicția cu pricina. 
Motivări ? Absolut niciuna. O 
știu poate doar semnatarii re
gulamentului : Întreprinderea 
comunală Galați și Consiliul 
regional al U.C.F.S.

Așa stând lucrurile, curiozi
tatea ne-a fost și mai mult 
stârnită. Probabil gazdele nu 
vor să se „înstrăineze" niscai 
metode moderne de antrena
ment ale înotătorilor. Care 
metode ? ne întrebăm. Acelea 
care au făcut ca înotătorii de 
pe malul Dunării să fie niște 
anonimi în competițiile repu
blicane ?

Odată cu înmulțirea revistelor s-au căutat și formele cele mai operative în schimbul de păreri. Astfel se face că asistam la o „epocă" de înflorire a interviului, anchetei, mesei rotunde. Unele reviste ca Tri
buna și recent Cronica și Lu
ceafărul au dedicat rubrici permanente interviului. Prin 
ele creatorii comunică într-un mod mai imediat cu publicul, cu cititorii și se creează astfel o efervescentă de idei fertilă creației și spiritului critic. Una dintre cele mai dezbătute probleme în ultimul timp e aceea a modernității legate direct de creația tinerilor, în interviul său din Luceafă
rul academicianul Zaharia Stancu, face observația că 
„mulți tineri din noua gene
rație (bineînțeles, după păre
rea mea) sint foarte talentațl 
și întrevăd în ei pe scriitorii 
noștri cei mai buni de mîine. 
De fapt unii dintre ei au în
ceput să se numere printre 
scriitorii noștri cei mai buni. 
Sînt încredințat că nu mă in- 
șel cind privesc cu optimism 
viitorul acestor tineri' și viito
rul literaturii române". Ca mai jos să adauge : „De obicei ti
nerii învață de la cei bătrîni. 
Sint însă cazuri cînd și bătrî- 
nii au cîte ceva de învățat de 
la tineri". Problemele care preocupă pe acești tineri sînt diverse. Printre ele și aceea a modernității după cum arăta un răspuns al tinărului prozator Horia Pătrașcu în revista „Ramuri" 1/1967: „M-a preocu
pat și mă preocupă în conti
nuare problema „modernită
ții", a felului „modern" de a 
scrie proză (căci în poezie — 
iertate fie-ne aceste cuvinte — 
situația pare să se fi limpezit: 
apar atitea poezii scrise într-o 
manieră atît 
îneît aproape 
versuri). Am 
tă o furie a 
orice preț, uitindu-se astfel că modern nu înseamnă modernism, uitindu-se adesea cele 
mai elementare cerințe ale u- 
nei creații cu adevărat moder
ne : adevărul, sinceritatea, lip
sa oricărui compromis, respec
tul datorat cititorului, ancora
rea angajată în lumea și nro- 
blemele contemporane, reflec
tarea profundelor transformări 
de conștiință prin care trece 
omul modern. Cred că tocmai

am 
să 

dis- 
fi 

ab- 
real

de alambicată, 
că nu mai citesc 
senzația că exis- modernității cu

această „furie" de care 
pomenit mai sus trebuie 
constituie subiectul unor 
cuții teoretice care ne-ar 
nouă, celor tineri — sînt 
solut convins — de un 
folos".Chestiunea preocupă într-adevăr și pe alții. Poetul AI. 
Andrițoiu încearcă (în Gazeta 
Literară) nitoriu falsului

du-se la poezie. El atrage a- tenția că a face acum creație de valoare înseamnă implicit modern căci sistemul de referințe apreciative al cititorului e prin forța împrejurărilor astfel : „In privința moderni
tății iarăși se duc uneori dis
cuții în plus. Eu consider în
treaga noastră poezie bună de 
astăzi drept o poezie modernă. 
Rareori se întîmplă să citim 
poezii vetuste (publicate mai 
mult din spirit filantropic pen
tru necazurile cotidiene ale 
autorului) revista și publicul 
nu mai gustă scheme. Toți, de 
toate viratele, de la Tudor Ar- 
ghezi, de la Ion Alexandru, sînt 
moderni atunci cînd sînt poeți 
adevărați. Marele salt al poe
ziei noastre s-a produs tocmai 
atunci cînd toți poeții de sea
mă și-au dat seama că nu mai 
merge cu rimarea stereotipă a 
unor percepte și au transfor
mat lozinca fadă în lozincă ar
tistică (...) Ultimele noastre cu
legeri de poezie, caietele 
anuale, presa sint popu
late în covîrșitoare măsură de 
poezia modernă. Dacă unii sînt 
clasicizanți, alții mai legați de 
tradiționalism sau de roman
tism, aceasta se întîmplă tot 
înlăuntrul ariei moderne a 
poeziei drept care, aidoma 
franțuzilor, criticii noștri aș
tern înaintea termenilor parti
cula neo : neoclasic, neotradi- 
ționalist, neoromantic.

Toate aceste formule moder
ne sînt sănătoase, inclusiv er
metismul. (Ce ? Barbu sună 
jenant astăzi ?) dacă poartă un 
mesaj, dacă poeții înșiși știu 
ce vor să spună. „Revoluționa- 
rea“ tristă stă acolo unde nu 
e talent, nici gîndire sănătoasă, 
ci șarjă, dacă nu chiar excro- 
cherie și unde se bîlbîie ca-n 
transă. Există o asemenea pro
ducție în periferia literaturii. 
Pericolul lor constă nu numai 
în răpirea spațiului din revis
te, ci și in dezorientarea tînă- 
rului neavizat și încă neculti
vat care pornește pe acest 
drum pernicios cu iluzia că 
numai așa va ajunge poet de 
seamă. Numai că nu Nichita 
Stăncscu, Ion Alexandru sau 
Marin Sorescu, poeți serioși și 
culți, de talent și ținută civi
că, sînt cei care creează acest 
pericol — așa cum, din păcate 
s-a sugerat sau afirmat uneori 
în presă — ci tot Mitică Po
pescu in noile lui ipostaze de 
trișor in condiții socialiste".în replică, ceea ce nu înseamnă neapărat dezacord, 
Ion Negoițescu adaugă în interviul său din Tribuna : „Nu 
cred că in general, și mai ales 
in secolul nostru, poate exista 
mare poet fără condiția 
tualitâții" prin cultură și 
contemporaneității prin

blematică, prin trăire”. Răspunsul criticului încearcă o definiție concentrară a noțiunii de modern prin condiționarea ei la actualitate dar nu numai a inspirației ci și a ținutei culturale.Două Interesante interviuri pe aceste teme publică Croni
ca. N. Manolegcu precizează și el că problema e mai întîi a valorii și apoi a etichetei pe care o aplicăm scriitorului. Dacă creația e viabilă clasarea ei interesează în al doilea rind. 
„Niciodată marii creatori, 
scriitori adevărați nu sint tra
diționaliști sau moderniști pur 
și simplu. Sadoveanu e la fel 
de modern ca și Urniuz, Ur- 
muz presupune tradiția lui 
Sadoveanu. Dacă Sadoveanu 
ar fi fost „tradiționalist" el 
n-ar fi putut scrie „Baltagul* 
ori „Creanga de aur”, unde 
tradiția ascultă de apelul unui 
om al secolului XX, este inte
grată într-o sensibilitate mo
dernă". Extrem de interesant e răspunsul lui Adrian Marino care arătînd inevitabilitatea comunicării unei literaturi cu o alta nu se declara de acord cu transportul snob fără control. El observă în creația românească coordonate spirituale cărora haina străină împrumutată întîmplător nu i s-ar potrivi și pledează pentru a- similarea organică a ceea ce e într-adevăr adecvat temperamental unei structuri etnice. Iată de altfel un pasaj din interviul său : „Literatura ro
mână participă la universali
tate și prin asimilarea unei 
tendințe predominante în ma
rile literaturi ale lumii. Izola
rea este practic imposibilă. Dar 
atunci cînd recunoaștem aceas
tă imposibilitate, nu putem 
recomanda, în nici un caz do
cilitatea pastișă imitația t 
nor forme goale. Trebuie bn 
distins intre „modern* și „mo
dă", între „modernismul" de
finit abstract în sens cosmo
polit și „modernismul" asimi
labil, fecund, necesar subtili- 
zării și nuanțării unor latențe 
creatoare originale. De aceea 
ar fi bine să discutăm nu des
pre orice fel de „spirit mo
dern", ci mai ales despre acel 
„modernism" pe care-1 putem 
asimila și care merge în sen
sul unor 
ce.Realulnu poate fi decît folositor viei, ții literare și tinerilor scriitor.' mai ales cînd aceste anchete ori interviuri sînt bine conduse și finalizate. Orientată într-o direcție inactuală ele nu pot contribui la rezolvarea unor chestiuni de stringent interes. Am decupat din mai multe interviuri și anchete cîteva răspunsuri judicioase care contribuie chiar dacă nu integral, dar serios la lămurirea teoretică a problemei.

predispoziții specifi-climat de dezbatere
un răspuns defi- al modernității și modernism referin-VIOREL RABA

REP.

Tehniciană chimlstă Elena 
Sandu, Incrlnd in laborato
rul central chimic (Combi- 

' natul chimie Turnu Măgu
rele), la determinarea umi
dității din îngrășăminte. Ca
litatea „hranei" ogoarelor, 
depinde șl dc competența și 
atenția ou care lucrează ti- 

năra tehniciană.
Foto : I. ANDREIȚĂ

se observații cu privire la educația estetică a elevilor în școlile de toate gradele. S-a spus, de pildă, că dintre cei 15 000 de absolvenți a- nuali ai institutelor de învățămînt superior, puțini știu să deosebească un stil de altul, că studiul Istoriei artelor este vitregit în comparație cu alte discipline, tot artistice.— Lucrurile nu stau tocmai așa.— Au fost, totuși, ani cînd educației estetice (minus studiul literaturii) nu i se acorda a- proape nici o importanță.— Au fost. Sînt anii cînd desenul nici nu figura, de exemplu, între materiile de învățămînt. Trebuie să vă spun însă, că, dacă studiem programele analitice ale altor țări, chiar foarte dezvoltate, o să vedem că lucrurile nu stau mai bine, ba, dimpotrivă...— Ni se pare că este utilă comparația atunci cînd ne duce înainte și nu cînd ne trage înapoi. Faptul esențial este: avem nevoie să facem educație estetică tineretului nostru ? A- vem. Atunci de ce să ne uităm la alții, care

poate nu lucrează bine într-un domeniu, și să nu ne străduim să mergem noi înainte, așa cum trebuie ?— Tocmai aici trebuie făcută o precizare : ne străduim. Ministerul In- vățămîntului a elaborat în ultimii ani programe analitice care prevăd, încă de la clasele mici, ore speciale de educație estetică. La clasele I-IV sînt prevăzute cîte 2 ore. începînd cu clasa a IV-a apar în programă vizitele la muzee, este recomandat ce tablouri să se prezinte elevilor, care să se analizeze etc. O dată cu clasa a V-a s-a prevăzut un ciclu de „convorbiri despre artă", iar în clasa a X-a s-a inclus ca obiect de studiu istoria artelor. In prezent se lucrează la editarea unui manual.— Acesta este programul actual?— Da.— Vă întrebăm fiindcă am vizitat multe școli și experiența proprie ne îndeamnă să ne îndoim asupra realizării în practică a programei (vom face în acest Bens, o anchetă specială). Cine, de pildă, poartă aceste convorbiri, știind

că marea majoritate a profesorilor de la școala generală n-au o pregătire adecvată. ? Apoi, discutarea unei opere de artă nu se poate face dacă n-ai la îndemînă măcar o reproducere. Există aceste condiții elementare îndeplinite, ca ideea din programă să se realizeze concret ?— Noi am tipărit o serie de manuale speciale, pentru școala generală. S-au lucrat și peste 28 de diafilme cu subiecte din istoria artei, iar anul acesta vom trimite în circulație alte 18. Problema pe care o sesizați este însă reală și foarte complexă. Am organizat și organizăm pentru cadrele didactice cursuri de pregătire și în acest domeniu. Evident, rezultatele nu pot fi încă cele dorite, iar o bună parte din a- cei care termină institutele pedagogice la Facultatea de arte plastice nu se prezintă la locurile unde sînt repartizați și unde avem foarte mare nevoie de ei.— Dacă așa stau lucrurile nu înțelegem de ce este nevoie să cheltuim banii cu pregătirea lor ? Ca să mărim numărul acelor care bat

nejustificat la porțile Uniunii Artiștilor Plastici și de insistențele cărora artiștii adevărați nu mai pot scăpa ?— Lucrurile trebuie discutate la învățămîn- tul superior.— Permiteți-ne, totuși, încă o remarcă: spuneați că s-au luat unele măsuri privind studiul artelor la clasele mari. Nu vi se pare nefiresc faptul că există, de la școala generală pînă la clasa a X-a, o întrerupere de cîțiva ani a studiului esteticii ? N-ar trebui ca elevilor să 11 se ofere măcar ca lectură benevolă, cărți care să le dea posibilitatea de a se instrui ? La ora aceasta nu există, practic, nimic tocmai pentru tinerii care se află la vîrsta trecerii de la noțiunile elementare la cultivarea gusturilor.— Acest fapt hu depinde numai de noi, depinde și de celelalte edituri, care, într-adevăr, nu oferă în acest scop aproape nimic tineretului școlar, încă neinstruit.

Iată-ne, așadar, la sfîrșitul anche
tei noastre, pe care — potrivit speci
ficului rubricii „pro și contra" — 
timpul nu ne îngăduie s-o desfășu
răm mai mult. Buna primire care s-a 
făcut în rîndul artiștilor și publicu
lui ideilor de bază enunțate și îndeo
sebi acelei concluzii care demon
strează că beneficiarul numărul unu 
al creației plastice trebuie să fie 
omul amator de frumos, ne îndeam
nă să credem că scopul esențial a 
fost realizat. Rămîne ca organele în 
drept — Uniunea Artiștilor Plastici, 
Comitetul de Stat pentru Cultură și 
Artă, Fondul Plastic, sfaturile popu
lare regionale și orășenești — să ia 
măsurile practice pentru ca arta să 
fie îndreptată și spre casa omului, 
să fie creată în acest scop.

Mulți dintre cei care ni s-au adre
sat în timpul sau după publicarea a- 
cestei anchete ne-au întrebat dacă 
n-ar fi bine ca noi, redacția, să fa
cem unele propuneri de măsuri. Ne 
oferim doar să expunem spre a fi 
luate în discuție cîteva puncte de ve
dere pe care le socotim, totuși, esen
țiale.

a) Să se desfășoare, din partea tu
turor acelora care pot acorda ajuto
rul, căutări pentru mărirea numă
rului de săli de expoziții în așa fel 
ca un număr tot mai mare de artiști 
de toate genurile și stilurile să vină 
în contact cu publicul.

b) Să se restudieze principiile de
fixare a prețurilor căutîndu-se so
luții convenabile (și pentru ar
tist, dar și pentru cumpără
tor), și în general, să se re
nunțe la prețurile ncrealiste exis
tente în prezent. în acest scop să se 
revizuiască tarifele în conformitate 
cu principiul esențial care este „pro

ba timpului" pentru opera de artă și 
nu... proba metrului. Nu este de ad
mis, după părerea noastră, ca lu
crări neverificate de timp (unele 
dintre cele achiziționate u-au durat, 
practic, nici 5 ani !) să fie plătite cu 
de trei—patru ori sumele care se dau 
unor lucrări aparțitiînd unor artiști 
consacrați. In acest sens, socotim util 
să se creeze condiții pentru ca artis
tul și cumpărătorul să ajungă sin
guri la o înțelegere convenabilă. Tot
odată să se desfășoare o muncă in
tensă de popularizare a operei de 
artă, care să facă apreciată creația 
plastică.

c) Posibilitatea de întilnire cu pu
blicul să fie întărită, printre altele, 
și de acordarea rolului preponderent 
în judecarea operei de artă criticii de 
specialitate, exprimată pe calea pre
sei, și cumpărătorului îndeosebi, in 
acest sens subscriem părerii expri
mate în anchetă, potrivit căreia ro
lul comisiilor de specialiști să se facă 
simțit atunci cînd este vorba de 
achizițiile pentru Galeria Naționa
lă, pentru marile instituții, pen
tru expozițiile colective periodice sau 
cele ce se organizează tn străinătate. 
Veghind în continuare Ia asigu
rarea unei ținute morale și ideo
logice a artei plastice, se va da, ast
fel, mai mult posibilitatea artistului 
plastic să-și verifice creația in dia
logul cu destinatarul operei sale — 
omul amator de frumos.

Anchetă realizată de 
EUGEN FLORESCL
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RĂZBOI ȘI PACE (seria I)
— film pentru ecran panoramic — 

rulează la Patria (orele 9; 12i 
15, 18, 21).

UN MARTOR IN ORAȘ
rulează la Republica (orele 
8,45} 10,45» 12,45; 14.45? 16,45? 
19; 21.15), București (orele 9; 
11.15, 13,30; 16,30} 18,45} 21).

LUMEA MINUNATĂ A FRAȚILOR

6500000 METRI 
DE TUBURI 

FLUORESCENTE
întreprinderea „Electrofar" este singura din 

țara producătoare de surse de iluminat fluores
cent. Înființată pe profilul actual in 1959, aceasta 
a fost reutilată și înzestrată cu utilaje de înalt 
nivel tehnic, care asigură o productivitate spo
rită și o calitate superioară a produselor, tn con
cordanță cu dezvoltarea economiei, printr-o re
centă Hotărîre a Consiliului de Miniștri, între
prinderea își va dezvolta capacitatea de produc
ție, puțind astfel răspunde cererilor tot mai spo
rite de produse.

La întrebarea noastră: CUM VA ARATA 
ELECTROFARLL tN 1970 ? ne răspunde tova- 
rul inginer DUMITRU APOSTOLACHE, direc-

Gilda Marinescu și George Constantin, cei doi interpret! ai 
spectacolului de la Teatrul „C. I. Nottara" — „Acest animal 

ciudat", adaptare după Cehov de G. Arout

ACTUALITATEA

torul întreprinderii.— Este vorba de o modificare aproape radicală, atît în ceea ce privește spațiul actual, cît și adăugirile ce se vor face, în acest scop se va construi un pavilion cu trei etaje, a- fectat producției auxiliare (mecanic- șef, matrițerie), în care vor fi amenajate și depozitele de semifabricate și produse finite. De asemenea, se va supraetaja un pavilion pentru depozitarea în flux a țevii de sticlă, în vederea mecanizării ■ transportului de la secția producătoare de semifabricate, 
la secția de fabricare a produsului finit. Modificări importante vor fi aduse și actualei hale de lămpi fluorescente, permițînd astfel o reorganizare a întregului proces de fabricație existent, concomitent cu îmbunătățirea condițiilor de muncă.în. aceas ă perioadă va. intra ■ în funcțiune uri nou Cuptor de topit sticlă și se vor nuanța încă două linii' automate de tras țeava de sticlă, ceea ce va spori capacitatea de producție la secția sticlărie (producătoarea coloanelor tubulare pentru fabricarea lămpilor fluorescente). Legat de aceasta, se va mări capacitatea de producție la secția metalici și balasturi (bobine de șoc) prin înzestrarea acesteia cu noi piese de ștanțat și mașini de înaltă productivitate.întreprinderea va fi dotată cu o nouă linie tehnologică de fabricat lămpi fluorescente cu o capacitate de 3 milioane bucăți anual,

— Cînd vor începe lucră
rile ?— Așa cum este prevăzut, s-au luat toate măsurile ca șantierul să fie deschis la sfîr- șitul acestui semestru. Pînă a- tunci, și condiționat de aceasta, o sarcină de mare urgență revine Ministerului Comerțului Exterior, care trebuie să grăbească contractările specifice și necesare de utilaj, și Institutului de cercetări și proiectări electrotehnice, de pe lîngă Ministerul Industriei Constructoare de Mașini, din partea căruia trebuie să avem asigurată, pînă la sfîrșitul trimestrului I, documentația tehnică de ansamblu și execuție.

— Care va fi capacitatea de 
producție a Întreprinderii în 
urma realizării investițiilor 
proiectate ?— Mai întîi cîteva considerente : pentru dezvoltarea capacității de producție a întreprinderii vor fi investite fonduri în valoare de peste 60 milioane lei. în 1969 trebuie terminate investițiile pentru atingerea capacității proiectate pentru 1970, cînd vor intra în funcțiune toate liniile tehnologice. Deci, în 1970 vom produce circa 6 milioane lămpi fluorescente anual, ceea ce seamnă o creștere de 2,5 față de producția actuală.

Și în limbajul lapidar, 
concludent al cifrelor, 
că „Electrofarul" va produce, 
într-un singur an, 6,5 milioa
ne metri de 
cu care s-ar 
de peste 
țării.

UN

în- 
Ori

dar 
aflăm

tub fluorescent, 
putea înconjura 

două ori granițele

I. ANDRIEȘ

EXAMEN

SPORT
• La sfîrșitul a- 

cestei săptămîni, se 
vor desfășura între
cerile tradiționalei 
competiții de 
„Cupa Poiana 
șov", la care 
lua startul cei 
buni schiori

schi 
Bra- 

vor 
mai 

fon- 
diști și alpini din 
țara noastră. La 
cursele de fond 15 
km și 3X10 km vor 
fi prezenți și schiori din U.R.S.S. și 
Cehoslovacia, țări 
cu o bogată tradiție 
în acest sport.

• Ultimul tur al 
campionatului re
publican de hochei 
Pe gheață va înce-

pe la 7 februarie pe 
patinoarul artificial 
din parcul sportiv 
„23 August". Pro
gramul jocurilor 
este următorul: 
Steaua — Politeh
nica București (ora 
9); Agronomia Cluj 
—Tîrnava Odorhei 
(ora 17) și Dinamo 
București — Avîn- 
tul Miercurea Ciuc 
(ora 19).

★
După j încheierea 

campiondtului re
publican, amatorii 
de hochei pe ghea
ță din Capitală vor 
putea urmări între
cerile pentru „Cupa 
orașului București".

La competiție vor 
participa echipe de 
club din V.R.S.S., 
Cehoslovacia și A- 
ustria, precum și 
reprezentativa Po
loniei. Țara noastră 
va fi reprezentată 
de echipele orașului 
București (seniori și 
tineret). Competiția 
se va desfășura în
tre 23 și 27 februa
rie. In continuarea 
programului inter
național în zilele de 
2 și 4 martie va a- 
vea loc la București 
dubla întîlnire ini- 
ternațională dintre 
selectționatele Ro- 
mîniei și R. F. Ger
mane.

AL PREGĂTIRII TEMEINICE

Brutării săteștiCLUJ (de la corespondentul nostru).în mai multe localități rurale din regiunea Cluj, Ileanda, Crasna, Gîlgău etc. au fost înființate brutării pentru aprovizionarea populației sătești cu produse de panificație. Pînă acum, în regiunea Cluj s*au deschis 21 asemenea brutării. în prezent se află în construcție încă 10 asemenea unități. Ele sînt dotate cu utilaj de mare randament, care asigură produse în cantități suficiente și de bună calitate. Marea majoritate a unităților existente fabrică, pe lîngă pîinea integrală. 10 sortimente de panificație din făină albă.
Problemele 

sportului in școli 
și facultățiîntrunit în ședință de lucru, Colectivul central pentru problemele de educație fizică și sport din învățămîntul de toate gradele, care funcționează în Ministerul învățămîntu- lui, a discutat planul de muncă pe 1967, atribuțiile consiliilor regionale, raionale și o- rășenești de educație fizică și regulamentul de acordare a noii insign° sportive pentru elevi și studenți „Cercurile o- limpice".Participanții — profesori de educație fizică și sport, medici, reprezentanți ai altor ministere și organizații centrale, cărora le revin diferite sarcini pe linia activității sportive în rîn- durile tineretului studios — au dezbătut metodele de predare a educației fizice și sportului în școli și facultăți, aplicarea conținutului programelor de specialitate în condiții diferite de lucru : în orașe sau în mediul rural, în sală sau în aer liber etc.în ceea ce privește noua insignă sportivă — „Cercurile o- limpice" — regulamentul aprobat a stabilit că ea va avea 5 grade, reprezentînd 5 nivele de performanță sportivă. Cei ce vor reuși să obțină gradul 5 vor putea fi selecționați pentru lotul olimpic al țării.

Lucrările Sesiunii generale 
a Academiei Republicii 

Socialiste Româniaîn cadrul sesiunii generale a Academiei, joi după-amiază și în prima parte a dimineții de vineri, în cele 13 secții științifice, s-au desfășurat dezbateri asupra dării de seamă a activității Academiei pe anul 1966 și a planului de activitate pe anul în curs. Înfățișînd principalele rezultate ale cercetărilor științifice în domeniile în care lucrează, numeroși membri ai Academiei, profesori universitari, cercetători din institutele Academiei, din institute și unități de cercetare departamentale și uzinale care au luat cuvîntul au analizat totodată posibili

tățile pe care le au de a-și spori contribuția la rezolvarea sarcinilor complexe pe care dezvoltarea economiei naționale le pune în fața științei.în continuarea lucrărilor, președinții secțiilor științifice ale Academiei au prezentat, în sesiunea generală, sinteze asupra dezbaterilor care au avut loc pe secții.Ieri după amiază au continuat în cadrul sesiunii dezbaterile asupra primelor două puncte ale ordinei de zi, lucrările urmînd să ia sfîrșit sîm- bătă. (Agerpres)
Expoziție a cârfii

fehni co-ști iriți fi ce francezeNumeroși oameni de cultură și știință din Capitală, reprezentanți ai Ministerului Afacerilor Externe, ai Comitetului de Stat pentru Cultură și Artă și membri ai corpului diplomatic au luat parte vineri la amiază la deschiderea unei expoziții de carte tehni- co-științifică franceză.Expoziția creează o viziune de ansamblu, caracteristică și edificatoare, asupra activității editoriale din Franța. Oferind

posibilitatea de informare a- supra realizărilor editoriale în domenii care suscită interesul specialiștilor și al unui public tot mai larg din țara noastră, 35 de edituri franceze expun la sala mică a Palatului a- proape 2 000 de volume din cele mai diverse ramuri ale științei și tehnicii.Expoziția poate fi vizitată zilnic, în afară de luni, între orele 11—19, pînă în ziua de 19 februarie. (Agerpres)
Vacanța studențească

Oficiul Național de Turism, 
in colaborare, cu Uniunea Aso
ciațiilor Studenților din Ro
mânia organizează tabere la 28 
de cabane din masivii muntoși 
Bucegi, Paring și Apuseni, pen
tru vacanța studențească de 
iarnă. Peste 2 500 de studenți 
fruntași din mai multe centre 
universitare vor petrece zece- 
zile in aceste cabane, iar alțt 
4 300 vor beneficia de taberele

de odihnă organizate în stațiu
nile Predeal, Bușteni, Pîrîul 
Rece și Tușnad.

Studenți amatori de sporturi 
nor participa la campionatele 
republicane universitare de 
schi de la Predeal și la finala 
campionatului republican uni
versitar de șah ce se va des
fășura la Sinaia.

(Agerpres)

OLIMPIADA ELEVILOR
Duminică 5 februarie, in toate centrele 

școlare ale țării se dă startul într-o pasio
nantă întrecere a elevilor — ediția 1967 a 
Olimpiadei de matematică, fizică, chimie și 
literatură română. (De fapt, organizatorii au 
renunțat la tradiționala denumire a unei tra
diționale competiții. — olimpiada elevilor — 
In favoarea banalului „concurs". Neinspirată 
substituire...).

La prima etapă — „fata locală", cum e 
denumită — și-au anunțat participarea zeci 
de mii de elevi; într-o convorbire cu tova
rășul conf. univ. Tiberiu Roman, secretar 
general al Societății de matematică din Re
publica Socialistă România, d-sa și-a mani
festat satisfacția că elevii au dovedit pasiune 
și sîrguință în pregătirea pentru olimpiadă :

— Pregătirea s-a desfășurat sub două aspecte... în primul rînd am remarcat la mulți tovarăși profesori tendința de a-și pregăti 
elevii din punct de vedere psihologic ; aceasta 
deoarece elevii de liceu nu sînt obișnuiți cu 
examenele. La punctul doi s-a înscris, fi
rește, pregătirea de conținut. Subiectele nu 
depășesc programa școlară; totuși, rezolvarea 
lor va pretinde cunoștințe temeinice.

— Ce ne puteți spune despre pregătirea 
matematicienilor ?

— La „faza locali", alături de membrii 
cercurilor de matematică, de elevii care tri
mit lunar Gazetei Matematica — seria B mii 
de probleme rezolvate, vor participa și elevi 
care încă nu și-au încercat pregătirea in vreo 
competiție de anvergură... In fiecare an 
olimpiadele au „descoperit" tinere talente, 
care au „rezistat" pînă la faza internațională, 
cucerind premii importante. Am aflat că 
licee cum sînt nr. 1 și nr. 2 din Ploiești, 
nr. 1 din Buzău, nr. 3 din Iași, nr. 1 și nr. 3 
din Sibiu, pregătesc noi surprize.

In încheiere, tovarășul conf. univ. Tiberiu 
Roman și-a exprimat regretul că Direcția 
generală pedagogică din Ministerul Invăță- 
mîntului a făcut foarte puțin în acest an 
școlar pentru popularizarea olimpiadei; de 
pildă, redactarea adresei prin care s-a comu
nicat în școli datele concursului a durat pînă în luna decembrie; deși nu conține mai mult 
de o jumătate de pagină.
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GRIMM
rulează, la ■ Festival (orele 9î 
12; 15; 18; 21), Feroviar (orele 
8,15; 11; 13,45; 16;45; 19,45),
Excelsior (orele 9.30; 12,15; 15; 
18: 21).

COMPLOTUL AMBASADORILOR 
— cinemascop —

rulează la Tomis (orele 9; 11,14 
13,30; 16; 18,15; 20 30), Victoria 
(or»<e 9; 11,15; 13,30; 16; 18,30; 
20.45).

MONDO CANE (ambele serii) 
rulează la Giulești (orele 
10,30; 15,30; 19), Arta (orele 
9; 12,15; 16; 19,30); Drumul 
Sării (orele 15,30; 19), Lucea
fărul (orele 9,30; 13; 16,30; 
20).

PRIMUL AN DE CĂSNICIE 
rulează la Capitol (orele 9; 
11,15 13,30; 15,45; 18.15; 20,30), 
Grivita (orele 9,30; 12; 16;
18,15; 20,30), Flamura (orele 9; 
12; 15,30. 18; 20,30).

BALADA DIN HEVSURSK — cine
mascop

rulează la Lumina (orele 9; 
11,15; 13,30; 16; 18.30; 20,45),
Buzești (orele 15,30; 18; 20,30), 
Volqa (orele 9,30; 11,45; 14;
16,15; 18,30; 20.45).

FALSTAFF
rulează la Union (orele 15,30; 
18; 20,30).

Lino Ventura, după „Vaporul 
lui Emil" și „Dracul și cele 
zece porunci", intr-un film po

lițist — „Un martor în oraș"

MAICA IOANA A ÎNGERILOR 
rulează la Aurora (orele 8,30; 
10,45; 13; 15.30; 18; 20,30).

CARTEA DE LA SAN MICHELLE 
rulează la Doina (orele 11,15; 
13,45; 16,15; 18,45; 21,15) pro
gram pentru copii dimineața 
ora 9; Rahova (orele 15,30; 18; 
20,30).

SANJURO — cinemascop 
rulează la Dacia (oțele 9; 13,30 
tn continuare ; 16i 18,30; 20,45).

CUMBITE
rulează Ia Crțngași (orele 15,30; 
18; 20,30).

CEI ȘAPTE DIN TEBA — cinema
scop

rulează la Crîngași (orele 
15,30; 18; 20,30).

Colorit, parfum, dimensiuni — toate sfnt „măsurate* cu aten țle de cercetătoarea Ludea Let
ter, de I« Stațiunea experimentală hortiviticolă Cluj

Foto : AGERPRES

NEVESTE PERICULOASE
rulează la Moșilor (orele 15,30; 
18, 20.30).

EL GRECO
rulează la Bucegi (orele 9; 
11,15; 13,30; 15,45; 18,15; 20,45), 
Miorița (orele 9; 11,15; 13,30;
15,45; 18: 20,15), Floreasca (o- 
rele 9; 11,15; 13,30; 16; 18,15; 
20.301.

Sâ apelăm 
la fonta cu 

grafit ncdular sider că tocmai în aceste cercetări rezidă căile valorificării superioare a metalului. Reducerea consumului specific de metal, gospodărirea sa judicioasă trebuie să devină o preocupare generală a tuturor salariațllor. Piesele mașinilor noastre trebuie să devină mai suple și mai rezistente, prelucrate dintr-o cantitate mai mică de metal. Dar pentru aceasta avem încă multe de făcut și, în primul rînd, să 
ne însușim metodele și proce
deele moderne de tratare ter
mică. Iar. în al doilea rînd, 
să descoperim și să extindem 
folosirea acelor înlocuitori 
ideali ai oțelului, înlocuitori 
care au o eficiență economică 
ridicată.

— Despre acești în
locuitori vrem să vă ex
puneți mai. pe larg păre
rea.

— Mă voi referi la unul 
singur, dar excelent înlocuitor 
al oțelului pe care îl cunosc 
bine : fonta cu grafit nodular. Ea a fost fabricată pentru prima dată în țara noastră la uzina „1 Mai“ din Ploiești și

a dat rezultate foarte bune. S-a constatat astfel, că fonta nodulară are un Indice economic și calitativ superior, că se comportă bine în tratarea termică și corespunde confecționării chiar și a unor organe active, tăietoare. La Uzina Tractorul, cu ani în urmă, 
am echipat motoare cu biele 
și arbori turnați din acest me
tal, care au funcționat mii de 
ore in condiții grele de lucru, 
comportîndu-se ca și piesele 
din oțel. Au fost experimentate și alte piese turnate din fontă nodulară. în 1958 de exemplu, am echipat un tractor rutier cu osia din față și suporții fuzetelor din acest metal și s-au parcurs cu ele mulți kilometri pe drum desfundat, cu gropi de 50—60 cm. pe vreme rece de minus 17—25 grade și cu viteză de peste 20 km pe oră. Rezultatul 
obținut a fost excepțional.— Dar în legătură cu 

posibilitățile de extin
dere a unor noi proce
dee tehnologice și con
secințele lor economice, 
ce aveți de semnalat ?— Mă preocupă de cîțiva ani găsirea unei noi metode de turnare a arborelui motor de la autocamion și acum mă aflu, cu punerea ei la punct, într-un stadiu înaintat. în prezent această piesă costă 523 lei. După metoda de confecționare preconizată de noi, va costa 250 lei. Vă puteți da sea-

CONTINUĂRI ■ • CONTINUĂRI
ma ce economii rezultă la o producție anuală de 60 de mii de bucăți arbori-niotor, de exemplu. în ce constă noua metodă ? Se știe că în prezent pentru turnarea arborelui se folosește bachelită, fiecare piesă turnîndu-se individual. Se întrebuințează 60 kg fontă lichidă, iar piesa rezultată cîntă- rește în stare brută 36 kg. Coeficientul de utilizare a metalului este deci, de departe foarte mic. După noua metodă, formele în care se toarnă arborele motor sînt confecționa
te din nisip cu silicat de sodiu 
și întărite cu bioxid de carbon. 
Se toarnă concomitent 14 piese 
în „ciorchine" printr-o singură 
culea. Arborele rezultat cîntă- rește în stare brută numai 24 
kg. iar pentru turnarea lui se folosesc doar 32 kg fontă lichidă. Așadar, indicele de uti
lizare a metalului crește la 
circa 75 la sută. în plus, nodurile termice sînt înlăturate, prin turnarea arborelui-motor cu miezuri, atît la lagărele ma- 
netoane cît și la lagărele pali
ere. Piesele rezultate nu au abateri dimensionale, iar plusul de uzinare este de numai 2 mm pe rază la lagărele paliere și de 2,5 mm la lagărele

manetoane. Am descris mai pe 
larg această nouă metodă și 
eficiența sa economică, evi
dent ca un exemplu, deoarece, 
poate fi ușor preluată și in al
te întreprinderi constructoare 
de mașini.

Ziua bună se... 
pregătește 

de dimineațăîn bătătura unui om gospodar, pentru că țăranii cooperatori de aici transportă zilnic la cîmp gunoiul rezultat de la grajduri.Antrenați de către organizațiile U.T.C., tinerii din acest raion au transportat, pînă a- cum, aproape 47 000 tone gunoi de grajd. Și efectul exact al muncii depuse în această perioadă se va vedea, cu siguranță, în vară, cînd atelajele nu vor mai fi solicitate la o asemenea acțiune și vor putea fi folosite cu întreaga capacitate la celelalte lucrări urgente de sezon. Și tot un rezultat practic al acestor activități va fi înregistrat la toam

nă, în hambare. Exemplul a- mintit de secretara comitetului U.T.C. din Foltești dă posibilitatea anticipării...în raionul Galați există, deci, 
o experiență bună. în majori
tatea unităților agricole din raioanele Bujor și Tecuci în- grășămintele organice continuă să fie depozitate însă în spatele grajdurilor, în timp ce multe atelaje stau în remiză. Oriunde ai întreba, ți se va răspunde că există o planificare a fertilizării solului. Cu ce împiedică însă acest plan transportul și depozitarea îngrășămintelor organice la cîmp în această perioadă cînd brațele de muncă și Căruțele nu sînt solicitate la alte lucrări ? La fel ca acum, atelajele și oamenii au stat degeaba și iarna trecută. Iar astă vară, acestei lipse de preocupare i s-a plătit un tribut greu. Paralel cu transportul gunoiului de grajd, trebuiau duși din cîmp sacii cu grîu, paiele. S-a făcut treabă puțină. Gunoiul 
a rămas tot lîngă ferme. Un argument care demonstrează că timpul pierdut iarna cîntă- rește foarte greu în perioada Vîrfurilor de lucrări.La vară, în raionul Galati vor fi suficiente la acțiunea de fertilizare a solului cu de 4—5 ori mai puține atelaje

decît în cazul cînd gunoiul de grajd ar fi trebuit dus de la ferme îa cîmp în timpul secerișului.Toate drumurile de la orașul de reședință al regiunii către celelalte raioane trec prin zona experienței bune : raionul Galați. Dar nici activiștii Comitetului regional Galați al U.T.C. și nici specialiștii de la Uniunea regională a cooperativelor agricole nu au sesizat această experiență pentru a o generaliza. E necesar ca acest lucru să fie făcut cît mai repede, deoarece zăpada mal dăinuie, iar atelajele și oamenii nu sînt încă ocupați cu alte treburi.
Lauda 

nemăsurată
Ie talentului în umflată vor
bă a laudei, despre drame
le ratării a căror floare ce
nușie Si trist mirositoare a 
germinat tntf-o nebăgată-n 
seamă sămlnțl a vanității. 
Pericolul e de jos în sus, 
de la vîrsta biberonului la 
senectute. Și atlngătoare 
oriunde...

In definitiv omul indife
rent la răsplata morală care 
este ți lauda e aproape în 
imposibilitate de a ii credi
tat în ordinea acțiunilor 
poiltve, Lipsa acestei sanc
țiuni premiale nu poate fi 
suplintiă decît prin prezen
ta telpl materiale. Simplifi- 
cînd, ajungem la un fel de

tîrg : Iți dau dacă tmi dai. 
Relația individ-societate, bi
polară, înseamnă aici că eu 
Individ, dotat cu calități 
constructive deosebite, re
fuz efortul de a rodi folo
sitor în absența imediată a 
recompensei bănești. Elevul 
obișnuit cu un tarif de ge
nul : premiul trei — o tro
tinetă, premiul doi — un 
concediu la Predeal, pre
miul întîi — un tranzistor, 
va ajunge prhi această re
lație (troc pueril), fără a 
mal aminti de pericolele 
celelalte, în lipsa elementu
lui imediat recompensator, 
o mediocritate lamentabilă. 
Un om cu o calificare deo
sebită și cu posibilități pe 
potrivă, care nu va putea 
să-și proiecteze realizările 
pe o lungă perioadă în lip
sa recompenselor imediate 
va capota șî el. Ratarea lui 
e o dramatică rezultantă a 
imposibilității, a lipsei de 
rezistență morală la munca 
îndelungară și pînă la 
punctul final, anonimă. Deci 
lauda, cuvîntul generos șl 
încurajator al altora, nu e 
numai firesc, omenesc, ci 
șl social necesar. Dar și 
aici excesul, ca oriunde, 
devine viciu, viciul căută
rii cu luminarea a cuvîntu- 
lui măgulitor, care umflă 
vanitatea. Stimulul devine 
astfel scop în sine, relația 
stearpă, sterilă. Două pro
poziții pot ti deduse ușor : 
dacă vreți să contribuit! Ia 
realizarea unul om, căutațl 
cuvîntul exact de încuraja
re lăsînd loc valorilor sale 
viitoare. $1 o a doua, nedo
rită, străină eticii noastre : 
dacă vreji să-nmormîntafi 
un talent, l&udațM fără mă
sură...
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DIMINEȚILE UNUI BĂIAT CU
MINTE

rulează la Gloria (orele 9,15i 
11,30; 14; 16; 18,15; 20,30). Me
lodia (orele 9; 11,15; 13,30; 16; 
18,30; 21), Modern (orele 9,45; 
12; 14,15; 16,30; 18,45; 21).

GOLGOTA — cinemascop
rulează la Unirea (orele 15,30; 
18; 20,30).

CtlNELE DIN BASKERVILLE 
rulează Ia Flacăra (orele 15,30; 
18; 20,30).

RlDEM CU STAN ȘI BRAN 
rulează la Vltan (orele 11; 
15.30; 18; 20.151 Cotroceni (o- 
rele 15,15: 18; 20,45).

DIPLOMATUL GOL
rulează la Munca (orele 15,30i 
18; 20).

ANUNȚ MATRIMONIAL
rulează la Popular (orele 15,30; 
18; 20.30).

GIUSEPPE LA VARȘOVIA
rulează Ia Cosmos (orele 15,30; 
18; 20,30), Progresul (orele
15,30; 18; 20.30).

OMUL DIN RIO
rulează la Pacea (orele 15,30; 
18; 20.30, pînă Ia 1 februarie).

CIMARON — cinemascop — 
rulează la Colentina (orele 
15.30; 17.45; 20).

FAUST XX
rulează la înfrățirea (orele 
14; 16; 18; 20).

PORUMBELUL DE ARGILA. CAN
TONAMENTUL

18,15;

15,30;

rulează la Lira (orele 16;
20.30)

MOȘ GERILĂ
rulează la Viitorul (orele
18: 20.30)

PA 1SUL VESEL, TROFEUL 
DIAN

rulează la Timpuri Noi (ore
le 9-15 in cont.nuare ; 17:
19; 21).

SIMHATA 4 IIBKI ABIL
1967

18 : Pentru cei miel, Ecranul 
cu păpuși : 18.39 : Pentru tine
retul școlar : Neia 10 Ia., core
grafie" ; 18,50 Publicitate ; 18,58 
Ora exaetă ; 19 : Telejurnalul ; 
19,10 : Buletinul meteorologic ; 
19.15 : Telc-enciclopedia ; 20,10 : 
Filmul serial : Baronul ; 21 :
Campionatul european dt pati
naj artistic. Exerciții libere fe
mei. Transmisiune de la Liublii 
ana ; 23,30 : Telejurnalul.
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VIZITA IN TUNISIA
A PREȘEDINTELUI CONSILIULUI 

DE STAT, CHIVU STOICA
(Urmare din pag. I)zintă pe membrii guvernului tunisian, ai Biroului Adunării Naționale, pe guvernatorul primar al Tunisului, Marele Muftiu al Republicii Tunisia, decanul corpului diplomatic, și alte persoane oficiale.Apoi, președintele Chivu Stoica și președintele Habib Burghiba iau loc într-o mașină deschisă, escortată de motocicliști. Cortegiul se în

dreaptă spre reședința oficială „l Iunie", unde înalții oaspeți români vor locui în timpul șederii lor la Tunis.Pe întregul traseu, de la aeroport spre reședință, mii de locuitori ai Tunisului au făcut o călduroasă primire președintelui Consiliului de Stat al Republicii Socialiste România și persoanelor care îl însoțesc. Deasupra mulțimii se zăreau pancarte cu inscripții : „Trăiască prietenia ro-

mâno-tunisiană „Bun venit președintelui Stoica 1".
♦îrf cursul călătoriei, trecînd pe deasupra teritoriilor Iugoslaviei și Italiei, președintele Consiliului de Stat, Chivu Stoica, a adresat de la bordul avionului special telegrame de salut președintelui Republicii Socialiste Federative Iugoslavia. Iosip Broz Tito. și președintelui Republicii Italia. Giuseppe Saragat.

Vizita protocolara la președintele Burghiba
Semnarea unui acord franco-român

în seara zilei de 2 februarie, președintele Consiliului de Stat al Republicii Socialiste România. împreună cu soția și celelalte persoane oficiale române cu soțiile, au făcut o vizită de curtoazie la Palatul Cartagina, președintelui Republicii Tunisia, Habib Burghiba.în cadrul unei ceremonii care a avut loo cu acest prilej

președintele Habib Burghiba a înmînat președintelui Chivu Stoica „Marele ordin al independentei cu cordon". Președintele Consiliului de Stat a înmînat apoi președintelui Burghiba ordinul Steaua Republicii Socialiste România clasa I.Cei doi conducători de stat au relevat că prin acordarea

acestor înalte distincții «e evidențiază sentimentele de prietenie și stimă reciprocă între cele două țări.
♦Președintele Consiliului de Stat al Republicii Socialiste România, Chivu Stoica, a primit joi după-amiază la reședința sa pe șefii misiunilor diplomatice acreditați la Tunis.

R. S. F. IUGOSLAVIA. — 
Una din secțiile fabricii de 
mașini-unelte „Prvomajski" 

din Belgrad

Plecarea

lui C. Mănescu

Dineul de la Palatul Cartagina
Joi seara președintele Republicii Tunisia, Habib Burghiba și soția au oferit un dineu la Palatul Cartagina în onoarea președintelui Consiliului de Stat al Republicii Socialiste România, Chivu Stoica, și a soției sale.La dineu au luat parte conducători ai Republicii Tunisia,

personalități ale vieții culturale și științifice, generali, ziariști, precum și șefi ai misiunilor diplomatice.Au fost prezențl, de asemenea, persoanele oficiale care îl însoțesc pe președintele Consiliului de Stat în vizita sa în Tunisia. După toasturile rostite de președintele Tunisiei

Habib Burghiba șl președintele Consiliului de Stat, al Republicii Socialiste România, Chivu Stoica, au fost intonate imnurile de stat ale țărilor respective. Dineu] s-a desfășurat într-o atmosferă cordială.A urmat apoi un program de dansuri folclorice tunisiene.
Toastul președintelui Habib Burghiba

Luînd cuvîntul la dineul o- ferit joi seara la Palatul Cartagina, președintele Tunisiei, Habib Burghiba, a adresat președintelui Consiliului de Stat al Republicii Socialiste România, Chivu Stoica, și persoanelor care îl însoțesc urări cordiale de bun-sosit.Această vizită, a arătat președintele Burghiba, concretizează relațiile excelente dintre cele două popoare ale noastre, va contribui la consolidarea legăturilor de prietenie stabilite între Tunisia și România și va reafirma colaborarea între cele două țări în multe domenii.Rezultatele de pînă acum, a relevat președintele, sînt încurajatoare. Ele trebuie să ne stimuleze la dezvoltarea și extinderea și mai mult, a colaborării noastre în toate domeniile în care aceasta va fi posibilă și reciproc avantajoasă.Cînd studiem istoria țării dv.. atît cea veche cît și cea recentă, noi tunisienii. găsim adesea exemple și învățăminte

instructive. Cele două țări au trebuit să lupte cu îndîr- jire pentru a salva mai intîi cultura națională și apoi libertatea și independența lor.Eforturile și sacrificiile dv., activitatea și entuziasmul dv. au permis să atingeți niveluri excepționale în dezvoltarea industrială șl agricolă și să realizați progrese remarcabile în domeniul economic, cultural și social. Dv. ați devenit pentru Tunisia și pentru numeroase țări «are și-au cucerit recent independența un exemplu și un prilej de referire.Tunisia — a spus în continuare vorbitorul — imediat după obținerea independenței, a mobilizat toate energiile sale pentru a înlătura în primul rînd sechelele dominației coloniale : obținerea evacuării teritoriului său. eliberarea economiei sale, reintrarea în posesiunea patrimoniului său național. Această luptă a fost îndelungată și grea. In același timp, noi am

mobilizat împotriva subdezvoltării și structurilor perimate toate forțele națiunii. Poporul nostru a acceptat numeroase sacrificii dar rezultatele sînt pe măsura eforturilor depuse. N-am ajuns încă la capătul greutăților, dar avem încredere în succesul final iar progresele deja realizate ne permit să sperăm că victoria nu este departe.Sînt sigur că — a spus în continuare președintele Tunisiei — vizita Excelenței Voastre, eare va folosi dezvoltării relațiilor între Tunisia și România, va contribui în mare măsură la cauza înțelegerii și colaborării între popoare cu regimuri sociale diferite, dar care tind spre același obiectiv.în încheiere, președintele Tunisiei a toastat pentru înflorirea prieteniei tunisiano- române, pentru sănătatea președintelui Chivu Stoica și a soției sale, pentru prosperitate și succese tot mai mari poporului român prieten.

din Miinchen

PARIS. Corespondentul A- gerpres, Al. Gheorghiu, transmite : Joi după-amiază, ministrul comerțului exterior al României, Gheorghe Cioară, a avut la Quai d’Orsay o întrevedere cu ministrul afacerilor externe al Franței, Couve de Murville.Cei doi miniștri au făcut un schimb de păreri referitor la situația relațiilor economice și comerciale roniâno-franceze și în general asupra relațiilor dintre cele două țări. Ei au a- preciat ca foarte favorabil stadiul dezvoltării relațiilor ro- mâno-franceze, cît și perspectivele bune ale dezvoltării în continuare a acestor relații.La secretariatul de stat al Comerțului exterior al Franței a avut loc în după-amiaza aceleiași zile semnarea unui a- cord de cooperare economică și industrială între Franța și

a fost sem- Cioară, mi- exterior aiCharles de secretar de stat exterior al

REPRESIUNI
bunurile statului al care s-a aflat. în aceste capitala landului Ba-

MUNCHEN 3. — Trimișii speciali Agerpres, N. Ionescu, și P. Stăncescu, transmit: ministrul afacerilor externe al României, Corneliu Mănescu, și-a încheiat vineri vizita în R.F.G. și a plecat spre patrie.în cursul dimineții, oaspetele român a avut o întrevedere cu Kurt Schmucker, ministru pentru R.F.G., zile în varia.Pe aeroportul din Miinchen, ministrul de externe român a fost condus de Otto Schedl, ministrul economiei în guvernul landului, și de înalți funcționari ai guvernului landului.Au fost, de asemenea, pre- zenți E. Straetling, șeful reprezentanței comerciale a R.F.G. la București, și Mircea Năstase, șeful reprezentanței comerciale a României în R.F.G.

ÎN PANAMAConducătorul Uniunii studenților din Panama „Cuna»\ Alfredo Lopez, a fost condamnat la un an închisoare, pentru că a denunțat represiunile împotriva studenților panamezi de origine indiană. Autoritățile polițienești și-au concentrat persecuțiile împotriva participanților la ultimul congres al „Cunas", unde a fost criticată activitatea agen- ților „Corpului păcii" din S.U.A.
'•

Necunoscutul bine informat
La 9 noiembrie 1963, cu două săptămîni Înaintea asasinării 

președintelui Kennedy, un necunoscut a descris unui lucrător al 
politiei din Miami (Florida) condițiile in care s-ar putea comite 
un atentat împotriva președintelui Statelor Unite. Faptele au 
demonstrat că ele corespund exact circumstanțelor in care pre
ședintele Kennedy și-a găsit moartea la Dallas. Această relatare 
a fost publicată joi de către ziarul „MIAMI NEWS", care men
ționează că înregistrarea conversației, al cărei conținut a fost 
cunoscut de către F.B.I. cu mult timp înaintea vizitei preziden
țiale în Texas, este păstrată in arhivele poliției din Miami. Po
trivit ziarului, necunoscutul a subliniat că numeroșii agenți de 
securitate din jurul persoanei președintelui nu ar putea împie
dica un eventual agresor, care ar demonta o pușcă cu lunetă, 
ar introduce-o intr-un imobil comercial, ar monta-o la loc și ar 
face uz dc ea de la o fereastră a acestuia. „Poliția, a continuat 
acesta, ar putea scotoci intreg orașul, ar putea aresta după o 

oră pe' cineva... însă numai pentru a pune opinia publică pc o 
pistă falsă".

România. Acordul nat de Gheorghe nistrul comerțului României și de Chambrun,pentru comerțul Franței.în cadrul acestui acord a fost creat un comitet specializat pentru studierea dezvoltării cooperării în domeniul industriei chimice. Ulterior, se va proceda la crearea unui comitet competent pentru industriile altele, aduse protocolului comercial referitor la schimburile între cele două țări pentru anul cadrul acordului pe lung.Gheorghe Cioară și de Chambrun au rostit scurte cuvîntări, în care au importanța semnării acord pentru dezvoltarea ulterioară a schimburilor economice și comerciale, precum și a relațiilor dintre cele două țări.

mecanice, electrice și De asemenea, au fost diverse îmbunătățiri
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A 19-a aniversare

1967 în termenCharles

Istoria relațiilor româno- 
sovietice a marcat cu 19 ani 
in urmă un eveniment impor
tant : semnarea, la 4 februarie 
1948, a Tratatului de prietenie, 
colaborare și asistență mutu
ală dintre România și Uniunea 
Sovietică.

Intre România și Uniunea 
Sovietică există trainice legă
turi de alianță și colaborare 
multilaterală, legături care 
și-au găsit oglindirea și in Tra
tatul româno-sovietic încheiat 
cu 19 ani in urmă.

Bazate pe principiile mar- 
xism-leninismului și interna
ționalismului socialist, ale ega
lității in drepturi, respectului 
și avantajului reciproc, inde
pendenței și suveranității na
ționale, neamestecului în tre
burile interne, intr-ajutorării 
tovărășești, relațiile multilate
rale dintre România și U.R.S.S. 
s-au dezvoltat continuu. Le
găturile politice, economice, 
culturale, tehnico-științifice ro- 
măno-sovietice au cunoscut și 
cunosc o permanentă dezvol
tare, in interesul ambelor po
poare, al' întăririi sistemului 
socialist mondial, al consolidă
rii forțelor păcii și progresu
lui. O importantă contribuție 
la întărirea prieteniei și co
laborării româno-sovietice au 
adus-o întâlnirile și convorbi
rile conducătorilor de partid și 
de stat din cele două țări.

Pe fundamentul dezvoltării 
economiei țărilor noastre s-au 
creat condiții pentru intensi
ficarea schimburilor economi
ce bilaterale, pentru continua 
lărgire și diversificare a li
vrărilor de mărfuri. In acest 
domeniu, Acordul comercial de 
lungă durată pe perioada 1966- 
1970 prevede o sporire de a- 
proximativ 1,3 ori a volumu- 
Itti livrărilor reciproce de măr
furi in raport cu perioada 1961- 
1965. Potrivit acestui acord 
România va livra Uniunii So
vietice mașini-unelte. instalații 
de foraj și alte instalații pentru 
industria petrolieră, utilaje e- 
lectronice, nave, produse pe
troliere, laminate și țevi de o- 
țel, produse sodice și alte pro

duse chimice, mobilă, confec
ții și alte mărfuri. Uniunea 
Sovietică va livra României 
mașini-unelte, utilaje de ridi
cat, transportat și pentru con
strucții, utilaj electrotehnic, de 
telecomunicații, autoturisme, 
cocs, cărbune cocsificabil, mi
nereu de fier, feroaliaje, bum* 
bac, diverse bunuri de consum. 
In aceeași sferă, a dezvoltării 
relațiilor economice, se înscrie 
și semnarea recentă a conven
ției privind constituirea Comi
siei interguvernamentale ro
mâno-sovietice de colaborare 
economică.

Se dezvoltă mereu și legă
turile tehnico-științifice, schim
burile culturale și artistice in
tre țările noastre. Au loc 
vizite reciproce ale unor oa
meni de știință și cultură, ale 
unor specialiști în scopul stu
dierii experienței în diverse 
domenii de activitate, se fac 
schimburi de documentații 
tehnice, se organizează turnee 
ale unor colective artistice — 
toate acestea în scopul cunoaș
terii valorilor științifice și cul
turale ale celor două popoare.

Consacrîndu-și eforturile 
muncii pașnice, creatoare, po
poarele român și sovietic sînt 
profund interesate în asigura
rea unei păci trainice. Expri- 
rntnd voința și interesele fun
damentale ale popoarelor lor, 
România și Uniunea Sovietică 
promovează pe plan internațio
nal o politică de pace și cola
borare intre state, militează 
ferm pentru zădărnicirea acți
unilor agresive ale imperialis
mului, pentru însănătoșirea 
atmosferei internaționale, asi
gurarea securității popoarelor.

La cea de-a 19-a aniversare 
a Tratatului româno-sovietic 
de prietenie, colaborare și asis
tență mutuală, poporul, tinere
tul nostru, transmit poporului , 
sovietic, tinerei generații a V- 
niunii Sovietice, un salut fră
țesc și urarea de a dobîndi 
noi și mari succese în constru
irea comunismului, în înflori
rea continuă a patriei, in lupta 
pentru asigurarea păcii in 
lume.

„Sînt un adept hotărît al propieril intre popoare care trăiesc în tari cu orînduiri sociale diferite", a declarat președintele Columbiei, Carlos Lleras Restrepo, presei.El s-a pronunțat pentru lărgirea relațiilor economice dintre Columbia și țările socialiste.
Comandamentul militar american de la Saigon a anunțat joi că efectivul trupelor americane din Vietnamul de sud a ajuns la 404 000 soldați și ofițeri.

„O NOAPTE FURTUNOASĂ"

ÎN PERUTeatrul Universității „San Marcos" din capitala statului Peru, care cu 3 ani în urmă a prezentat piesa de teatru „O scrisoare pierdută" de I. L. Ca- ragiale, pregătește în prezent, punerea în scenă a piesei „O noapte furtunoasă", în regia cunoscutului regizor Sergio Arran. In rolul principal va apare actorul Edgar Guillen, apreciat de critica de specialitate peruviana ca revelația teatrală a anului 1966.

După cum era programat, joi a avut loc cea de-a treia ședință a Comisiei mixte de armistițiu Siria—Izrael, desfășurată pe teritoriul sirian. Discuțiile au durat numai o oră după care președintele comisiei, generalul Odd Bull, reprezentantul special al secretarului general al O.N.U. U Thant, a suspendat lucrările.
HOTĂRÎREA

GUVERNULUI CANADIAN
Primul ministru al Canadei, 

Lester Pearson, a anunțat, in 
cadrul unei conferințe de pre
să televizate, hotărirea guvernu
lui de a ingrădi controlul capi
talului străin asupra producției 
*i resurselor naturale canadie
ne. El a spus că afluxul de ca
pital, deși va fl și in continuare 
stimulat, va fi reglementat de 
legile țării și va acționa numai 
în interesul economiei canadie
ne. In continuare, primul minis
tru canadian a vorbit despre a- 
mendamenlele propuse Ia legis
lația privind activitatea bănci
lor în Canada, amendamente a- 
flate in dezbaterea parlamentu
lui. Pearson a precizat că ele 
vor asigura stalului dreptul de 
proprietate asupra a 75 la sută 
din acțiunile băncilor străine 
care operează in Canada.

Joi s-a încheiat la Bruxelles noua rundă a tratativelor dintre delegația guvernamentală a Austriei și o comisie a C.E.E. Scopul acestor tratative, a căror primă rundă a avut loc în 1965 1 și care vor fi reluate spre sfîrși- tul acestei luni, este să stabilească posibilitățile participării Austriei la Piața comună în cadrul unui „acord special". Guvernul austriac nu dorește o asociere directă, deoarece consideră că a- ceasta ar afecta politica sa de neutralitate și, în cadrul tratativelor, a reafirmat cu insistență acest punct de vedere.
Administrația tru problemele cercetarea (N.A.S.A.) a anunțat că astăzi va fi lansată în direcția Lunii nava spațială americană „Lunar-Orbl- ter-3“. Acest vehicul spațial va fi plasat de către o rachetă „A- tlas-Agena" și va gravita în jurul Lunii, avînd periluna de 44 km și apoluna de 1 840 km. între 15 și 23 februarie, „Lunar- Orbiter-3“ urmează să transmită o serie de imagini ale suprafeței lunare și lită de către aselenizarea„Apollo".

națională pen- aeronauticii șl spațiului cosmic

a regiunii stabi- N.A.S.A. pentru viitoarei nave
Toastul președintelui Chivu Stoica

în toastul său, președintele Consiliului de Stat al Republicii Socialiste România. Chivu Stoica, a mulțumit pentru primirea prietenească. pentru prețuirea pe care guvernul și poporul tunisian o acordă relațiilor dintre Republica Socialistă România și Republica Tunisia, a transmis un călduros salut poporului tunisian și președintelui Habib Burghiba, eminent om de sta’, guvernului Republicii Tunisia.Vorbitorul a arătat că in ciuda distanțelor care le separă, popoarele român și tunisian au năzuit de-a lungul veacurilor să se cunoască și să schimbe roadele creației lor materiale și spirituale. El a evocat în continuare transformările care au avut Ioc în țara noastră, eforturile pentru dezvoltarea economiei, științei și culturii naționale, menite să ridice România pe o nouă treaptă de civilizație șl progres, atașamentul ferm față de cauza păcii și colaborării internaționale.O caracteristică importanți ■ politicii noastre externe, a 

spus vorbitorul, o constituie dezvoltarea continuă a relațiilor de colaborare cu toate statele, indiferent de orîndu- irea lor socială, pentru apropierea între popoare, în scopul destinderii internaționale și al păcii.Președintele Chivu Stoica a arătat că poporul român nutrește sentimente de profundă simpatie și este pe deplin solidar cu popoarele din Africa și din alte părți ale globului eare luptă încă împotriva jugului străin și a discriminărilor rasiale. pentru lichidarea deplină și definitivă a colonialismului și neocolonialismului, pentru cucerirea și apărarea independenței și suveranității naționale. Republica Socialistă România manifestă un interes deosebit pentru dezvoltarea relațiilor prietenești, multilaterale, cu noile state independente, care depun e- forturi stăruitoare pentru dezvoltarea lor de sine stătătoare, pentru consolidarea independenței politice și economice.Referindu-se la vizita p« •are o întreprinde în Tunisia, 

președintele Consiliului de Stat a spus că aceasta reprezintă o transpunere în fapt a dorinței de a cunoaște în mod nemijlocit viața harnicului popor tunisian, mărturiile vechil sale istorii și civilizații, dar mai ales eforturile și realizările sale pe calea dezvoltării contemporane. Sîntem profund convinși că șederea în frumoasa dv, țară, convorbirile cu Excelența Voastră, pe care le așteptăm «u mult interes, vor aduce o nouă contribuție la mai buna «unoaștere reciprocă, la dezvoltarea multilaterală a relațiilor de prietenie dintre Republica Socialistă România și Republica Tunisia în interesul ambelor popoare.Președintele Consiliului de Stat al Republicii Socialiste România. Chivu Stoica, a toastat pentru prosperitatea și fericirea poporului tunisian, pentru continua înflorire a relațiilor de prietenie româno- tunisiene, în sănătatea președintelui Burghiba, a soției sale și a celorlalte personalități prezente.

Așadar, în ciuda manifestațiilor și tulburărilor care au 
avut- loc în urmă cu două săptămîni la Managua, în po
fida criticilor și denunțurilor privind fraudele electo
rale, alegerile prezidențiale din Nicaragua se vor desfă
șura, așa cum fusese stabilit, la 5 februarie.

Regimul patronat de familia 
Somoza a recurs la metodele 
represive carc-i sînt carcacte- 
ristice și a folosit puterea sa 
politică și economică pentru 

ț a favoriza pe candidatul său 
militar, generalul Anastasio 
„Tachito" Somoza, comandan
tul „gărzii naționale" nicara- 
guaene. în capitala acestei 
mici țări din America cen
trală, a cărei populație nu tre
ce de un milion și jumătate 
de locuitori, se vorbește pe 
larg despre fraudele „de pro
porții gigantice", îmbrăcînd 
forme multiple, care au fost 
puse la cale pentru a permite 
partidului liberal de guvernă- 
mint să-și mențină controlul 
asupra corpului electoral. Tri
bunalul electoral, de pildă, a 

anulat 140 000 de înscrieri pe 
listele electorale ale partidu
lui conservator (care sprijină 
pe candidatul opoziției, Fer
nando Aguero Rocha) ceea ce 
reduce considerabil șansele a- 
ccstuia ca și dreptul de a numi 
membri în comisiile de votare. 
Chiar și această singură mă
sură arbitrară este interpreta
tă ca oferind o libertate de 
mișcare suficient de mare lui 
Somoza, care se consideră si
gur de „alegerea" lui. Pentru 
a avea insă o „siguranță" și 
mai marc, partidelor de stingă 
— Partidul mobilizării repu
blicane, Acțiunea revoluțio
nară și Partidul socialist — 
le-a fost interzisă participa
rea la scrutin.

Dar cea mai nouă „inovație" 
în materie electorală a consti

tuit-o introducerea unei fai
moase legitimații „Marilla", 
eliberată în baza unui așa-zis 
„recensămint" tuturor acelora 
care, de voie sau de nevoie, au 
declarat că vor sprijini parti
dul de guvemămînt. Țăranii, 
de pildă, au fost avertizați că 
fără această legitimație „ nu 
vor primi de lucru" iar impo
zitele Ie vor fi mărite. In pro
vinciile Potosi și Buenos Ai
res, unde in decembrie a în
ceput recoltarea trestiei de 
zahăr, muncitorii agricoli se
zonieri au fost amenințați că 
vor fi angajați numai dacă 
vor prezenta „Marilla". Dealt
fel. în zonele rurale ale țării, 
latifundiarii și agenții gărzii 
naționale s-au unit pentru a 
combate orice încercare a țăra
nilor de a crea organisme a- 
grare in scopul apărării inte
reselor lor. Pentru a-și spori 
numărul celor înscriși in lis
tele electorale, partidul de gu- 
vernămint a „recenzat" nu
meroși tineri care nici nu au 
împlinit virsta majoratului și 

deci nu au dreptul de vot. Mai 
mult încă. După cum a scris 
ziarul ORIENTACION POPU
LAR „somoziștii au început să 
facă politică cu sănătatea po
porului, cerind bolnavilor in
ternați in spitale legitimația 
«Marilla» și amenințîndu-i că 
vor fi dați afară dacă nu se 
vor angaja să sprijine candi
datura lui Tachito".

Planurile „dinastiei Somoza" 
care, după ce a guvernat și 
exploatat Nicaragua timp de 
37 de ani, intenționează să 
preia din nou conducerea po
litică a țării, sînt sprijinite de 
forțele armate și elementele 
de dreapta. Guvernul provizo
riu, condus de Lorenzo Guer
rero, a instituit cenzura pre
sei și a emisiunilor de radio 
și televiziune interzicînd „di
fuzarea oricărei informații care 
ar putea agrava ordinea pu
blică". Această măsură, denu
mită „legea-căluș", a fost lua
tă pentru a se împiedica di
fuzarea de informații privi
toare Ia masacru] din urmă 
cu citeva luni de pe stadionul 
din Managua unde 12 persoa
ne au fost ucise și peste 100 
au fost rănite cind poliția a a- 
tacat o demonstrație antigu
vernamentală a studenților 
organizată sub lozinca „Nu-1 
vrem pe Somoza".

împotriva partidului libe
ral de guvernămint care re
prezintă interesele oligarhiei 
și marilor latifundiari și se 
caracterizează printr-un anti

comunism înverșunat, in ale
gerile de duminică se va pre
zenta o opoziție creată pe 
baza unei coaliții între o frac
țiune a liberalilor, conservato
rii și social-creștinii. Candi
datul prezidențial al opozi
ției, Fernando Aguero, a fă
cut recent o vizită în S.U.A. 
unde a solicitat Organizației 
Statelor Americane să tri
mită observatori în Nicara
gua pentru a „asigura și ga
ranta" buna desfășurare a a- 
legerilor. Cererea sa a rămas 
insă fără răspuns la fel ca și 
apelul adresat președintelui 
provizoriu. Guerrero, de a a- 
mîna alegerile cu un an pen
tru a se permite o mai bună 
pregătire a scrutinului.

Partidul socialist din Nica
ragua a subliniat, într-o de
clarație, că prin prezentarea 
candidaturii lui Somoza au 
fost încălcate principiile con
stituției țării care interzice 
participarea Ia viața politică 
a membrilor forțelor armate. 
Familia Somoza a arătat insă, 
și în trecut, că se sinchisește 
prea puțin de constituția ță
rii. atunci cînd sînt în joc in
teresele ei. „Pregătirile elec
torale" de genul celor consem
nate determină pe observa
tori să-și exprime părerea că 
generalul Anastasio Somoza 
se poate considera de pe acum 
președinte al Nicaraguei.

T. NTCOAKĂ
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